
تیرخلاصشبانهخزربرجانها
یک سوم آنانی که تابستان امسال در سواحل خزر در حوزه استان مازندران 
جان باختن افرادی بودند که شــبانه به دل دریا زدند و نتوانســتند در مقابل 

موج های شکافنده آن تاب بیاورند. 
از مجموع ۲۹ نفری که در مدت زمانی خرداد تا پایان شــهریورماه امسال 
یعنــی بازه زمانی اجرای طرح »سالمســازی دریا »در دریای خزر غرق و فوت 
شــدند ۱۰ نفر به دلیل شــنا در شــب و زمانیکه تیم های ناجیان غریق طرح 
حضور نداشتند این اتفاق برای آنها رخ داد. با کنکاش و جست و جو در داده ها 
و اطلاعات هیات نجات غریق مازندران به نتایجی می رســیم که برخی از آنها 
بیانگر اوج بی توجهی مسافرانی است که به مازندران می آیند و خود را به دریا 
و ویژگی های ناشناخته آن می سپارند. هر زمان از دریای خزر سخنی به میان  
می آید وضعیت توپوگرافی خاص و همچنین خطرناکش ســیگنال های خطر 
مخابره می شــود که از آن جمله »جریان شکافنده«، وضعیت خاص این دریا 
که از ســوی کارشناسان امر به عنوان متهم اول و آخر غرق و فوت بسیاری از 

افراد است. 
باوجود تمام اطلاع رســانی و هشدارهای پیاپی مبنی بر خطرساز بودن شنا 
در دریای خزر، هســتند افرادی که این دریا را با استخر شنا اشتباه می گیرند 
و برای شــنا کردن به دریا می زنند. بارها از طریق رسانه ها شنیدیم که افراد به 
دلیل نادیده گرفتن هشــدارهای ممنوعیت شنا در برخی نقاط مشخص شده 
دست به این کار می زنند و گاها نیز تبعات این سهل انگاری را دیده اند.  غرق 
شــدن و در حالت خوش شانسی نجات از چنگال موج های دریا توسط ناجیان 
غریق از جمله آن است اما هستند افرادی که برغم تمام تلاش ها از مرگ نجات 

نمی یابند و در لیست فوتی های غریق در دریا قرار می گیرند. 
این افراد به واسطه نادیده گرفتن امری بدیهی و واضح که همان ممنوعیت 
شنا ممنوع جان خود را از دست می دهند حال آنکه دسته ای دیگر از فوتی ها 
را افرادی سهل انگارتر می توان برشمرد؛ افرادی که شبانه راهی دریا برای شنا 
می شوند. کسانی که شبانه و در زمانیکه کرکره فعالیت طرح سالم سازی دریا 
پایین کشــیده شــده و ناجیان غریق حضور ندارند دست به این کار می زنند.  
براســاس ضوابط تعیین شده ســاعات فعالیت طرح سالمسازی دریا و حضور 

ناجیان غریق از هشت تا ۲۰ است و در غیر این ساعت آنان حضور ندارند.  
رییس هیات نجــات غریق مازندران گفت: با وجود هشــدارهای مکرر در 
خصوص شنا در نقاط ممنوعه و ساعات پرخطر اما این موضوع از سوی افرادی 
بومی  و مســافران نادیده گرفته می شــود. نقی کریمیان افزود: از جمله موارد 
هشــداری خودداری از شنا در شــب و زمانی که پایان ساعات کاری ناجیان 
غریق طرح سالم سازی دریا می باشد و این خود به چالش برای کاهش فوتی ها 

مبدل شده است.  
وی ادامه داد: تابســتان امســال ۱۰ نفر بدلیل نادیده گرفتن این موضوع 
در دریای خزر غرق شــدند و جان خود را از دســت دادند در حالیکه اگر این 
موضوع رعایت می شد تمامی این تعداد افراد زنده و در کنار خانواده خود بودند. 
رییــس هیات نجات غریق مازندران توضیح داد: در حالی این افراد مبادرت به 
شــنا در دریا کردند که بدلیل پایان ساعات کاری طرح دریا هیچ ناجی غریق 
در ســواحل حضور نداشت تا بتواند آنها را نجات دهد. وی با تاکید بر اینکه تا 
زمانیکه هشدارها در خصوص شنا جدی گرفته نشود برای همیشه دریای خزر 
از میان شناگران غریق می تواند بگیرد، گفت: مصداق این موضوع را می توان به 
بسته شدن پرونده طرح دریا تابستان امسال با رقم خوردن ۲۹ فوتی برشمرد. 
در همین حــال با وجود فوت این تعداد افــراد در دریای خزر اما عملکرد 
مازندران در کاهش غریق به نســبت سالهای گذشته بسیار چشمگیر و حائز 
اهمیت است به طوریکه معاون سیاسی، امنیتی استانداری مازندران گفت که 
بــا تلاش ناجیان غریق مازندران از ابتدای خرداد ماه تا کنون ۹۳۷ نفر از غرق 
شدگی نجات یافته اند که از این تعداد ۲۶۴ نفر زن بودند. قاسم عزیززاده گرجی 
ادامه داد: تعداد غرق شــدگان امسال در دریای خزر از ۵۱ نفر در سال گذشته 
با کاهش بیش ۵۰ درصدی به ۲۹ نفر رســید. وی گفت: کاهش مرگ و میر و 
غرق شــدگان در دریای خزر یکی از خواسته های جدی شهروندان بود که در 
سال جاری تلاش کردیم در این مســیر گام برداریم. معاون سیاسی استاندار 
مازنــدران با بیان این که قبل از آغــاز طرح دریا مناطق حادثه خیز به صورت 
دقیق بررســی و شناسایی شد، اظهار کرد: ۷۵۰ نقطه حادثه خیز دریای خزر 
شناســایی و معرفی شد.  عزیززاده گرجی گفت: تعداد یک هزار و ۳۳۰ ناجی 
غریق در ســواحل مازندران مســتقر بودند تا با دقت و تلاش شبانه روزی به 

مسافران خدمت رسانی کنند. 
 به گزارش ایرنا، پزشکی قانونی مازندران اعلام کرد از شروع طرح دریا یعنی 
از اول خرداد تا پایان شهریور امسال ۲۹ نفر در سواحل دریای استان غرق شدند 
که این رقم در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۵۲ درصد کاهش نشان می دهد.  
۲۳ نفر از غرق شدگان مرد و ما بقی زن و همچنین ۸۱ درصد از غرق شدگان 
نیز غیر بومی بودند. بنابراین گزارش سواحل شهرستان های محمود آباد با هفت، 
بابلسر و تنکابن هر کدام با ۶ مورد به ترتیب بیشترین موارد مرگ ناشی از غرق 
شــدگی و شهرهای رامسر و نور هر کدام با یک فوتی ناشی از غرق شدگی به 
ثبت رســید. بر اساس آمار بیشترین غرق شــدگی مربوط به مرداد ماه با ۱۱، 
شــهریور با ۱۰، تیر با پنج و خرداد باســه مورد به ثبت رسید.  بیشتر غرقی ها 
۲۱تا ۴۰ ساله بودند. بررسی ها نشان می دهد ۱۶ نفر از غرق شدگان در سنین 
۲۱ تا ۴۰ سال قرار داشتند و یک غرقی نیز بالای ۶۱ سال سن داشت. سواحل 
دریای خزر فضای جذاب و چشم نوازش برای هر کسی که به این خطه از شمال 
کشور می آید وسوسه شنا در دریا را ایجاد می کند تا در مدت حضورش در این 

منطقه به قول معروف تنی به آب بزند و شنا کند. 
اما خزر همواره آبستن بروز حوادث پیش بینی نشده برای آنهایی است که 
احساس می کنند شناگر هستند و می توانند در این نقطه همچون استخر شنا 
کنند اما غافل از اینکه »جریان شکافنده« و نقاط دنج سواحل این دریا مستعد 
و عامل بروز حوادثی نظیر غرق شدن در دریا است. جریان شکافنده را می توان 
با قرار گرفتن در ارتفاع با چشــم مشــاهده کرد.  چنان چه اگر روی برآمدگی 
ماسه ای پایتان را بگذارید تصور می کنید که عمق آب کم است، ولی با کمی جا 
به جایی ناگهان عمق آب افزایش می یابد، بنا بر این باید مواظب تغییر ناگهانی 
عمق آب باشید تا دچار مشکل نشوید. بر اساس آمار اداره کل پزشکی قانونی 
مازندران از سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴۰۱ به ترتیب ۱۰۹، ۹۹، ۱۴۷، و سال ۱۴۰۱ 

به ۱۶۱ نفر در دریای خزر غرق شدند. 
سواحل و دریای خزر در مجاورت مازندران همواره یکی از حادثه خیزترین 
آب های کشــور محسوب می شود که هر ساله صدها مســافر و بومی را به کام 
مرگ می کشاند.  عمق متغیر، وجود گرداب های زیرسطحی، ساخت و سازهای 
چندین دهه پیش در زمان پســروی دریــا، ورود رودخانه ها و ایجاد جریانات 
کششی هرکدام باعث شده تا ســواحل مازندران میزبان غرقی های بیشماری 

باشد که اغلب بی توجه به هشدارها هستند.  
مازندران دارای ۱۵ شهرستان ساحلی است که در این میان شهرستان های 
محمود آباد با ۳۰ کیلومتر ســاحل آزاد و بیش از ۱۲۰ راه دسترسی دارای ۱۶ 
طرح، بابلســر با ۲۷ کیلومتر نوار ساحلی و ۱۳ کیلومتر نوار ساحلی قابل شنا، 
از شــاخص ترین شهرستان های مرکزی اســتان در اجرای این طرح محسوب 

می شوند. 

۲۰۰۰میلیاردتومان
محصولاتیلنپتروشیمیگچسارانتقاضاندارد

معــاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
۲۰۰۰ میلیارد تومان محصول اتیلن پتروشیمی گچساران تقاضا ندارد.

به گزارش ایســنا، سید احسان عسکری در مراسم تکریم و معرفه مدیرکل 
محیط زیســت استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: تغییرات سیاسی در کشور 
رخ داده که در ادامه تغییرات مدیریتی نیز در کشــور رخ می دهد، دولت وفاق 
ملی دکتر پزشــکیان در حال انجام این تغییرات اســت و این رویه متعارف و 
پذیرفته شده ای است.وی اظهارکرد: در استان کهگیلویه و بویراحمد در حوزه 
اقتصادی ظرفیت ها شکوفا نشده است و قافله توسعه این استان حرکت کرده 
که امیدواریم با تعامل سه گانه بین محیط زیست، جامعه و اقتصاد این حرکت 

ادامه پیدا کند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: 
پتروشیمی گچساران یک میلیون تن اتیلن در سال تولید دارد ۲۰۰۰ میلیارد 
تومان محصول اتیلن توســط این پتروشــیمی تاکنون تولید شده که به دلیل 
تزریق نشدن به خط اتیلن غرب، سوخته و استفاده از آن نشده است.عسکری 
بیان کرد: این مشکل به این دلیل اتفاق افتاده که پتروشیمی دهدشت، نورآباد 
ممسنی و کازرون هنوز تکمیل نشدند و تقاضا برای خوراک پتروشمی گچساران 

وجود ندارد.

مازندران

کهگیلویه و بویراحمد

کلنگزنیوافتتاح۷پروژهجدید
درشهرگلستان

گروه شهرســتانها – زهرا فیضی: شــهر گلستان 
میزبان اســتاندار محترم تهران بود و در این دیدار که با 
آیین تجلیل از زحمات آتش نشــانان و نیروهای نظامی و 
انتظامی همراه بود، گشایش چندین پروژه عمرانی مهم و 

کلنگ زنی طرح های جدید نیز صورت گرفت.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری گلستان، فخاری 
اســتاندار تهــران، در این مراســم خبر خوشــی برای 
شــهروندان گلســتانی به همراه آورد و ایشــان با اعلام 
تخصیــص بودجه اســتانی قابل توجه بــرای پروژه های 
عمرانی شهرستان بهارســتان، نوید آینده ای روشن برای 
این منطقه را داد.اســتاندار تهران، شــهر گلســتان را به 
عنوان یکی از فعال ترین شــهرداری های استان تهران در 
اجرای پروژه های عمرانــی معرفی کرد و گفت: با اجرای 
این پروژه ها، شهر گلستان به کانون توجه مدیران استانی 

و کشوری تبدیل شده است.
در ادامه این مراســم ســید محمد میرزمانی شهردار 
گلســتان نیز در جمع خبرنگاران گفت: تمام پروژه های 
اجرا شــده و در دســت اقدام با حمایت اعضای شورای 
اسلامی شهر گلستان و با توجه به نیازهای روزافزون شهر 
و با هدف بهبود کیفیت زندگی شــهروندان برنامه ریزی 
شــده اند.گفتنی است، در این مراســم، ۷ پروژه مهم در 
حوزه های زیســت  محیطی، خدماتی، آموزشی، رفاهی و 
ورزشــی افتتاح و کلنگ زنی شد که از جمله این پروژه ها 
می توان به آیین کلنگ زنی و خشت گذاری بوستان آئینی 
واقع در محله الهیه با مساحت ۱۴ هزار متر مربع، افتتاح 
بزرگترین تعریض  و مسیر گشــایی شهرستان بهارستان 
)کمربندی شــمالی( با مساحت ۶ هزار متر مربع، افتتاح 
مرحله دوم بوستان ۱۲ بهمن با مساحت ۴ هزار متر مربع، 
آیین کلنگ زنی و خشــت گذاری پل زیرگذر کمربندی 
شمالی گلســتان واقع در محدوده پل شهید زواره ای با 
مساحت ۴ هزار متر مربع، افتتاح ایستگاه تاکسی ورودی 
خیابان ۲۴ متری شــهید چمران و طرح توســعه ناوگان 
حمل ونقــل عمومی با خرید ۳۰ ون ۱۳ نفره مدرن همراه 
با راه اندازی خط تاکســی، افتتاح پروژه هدایت آب های 
ســطحی و لوله گــذاری به مســاحت ۲۵۰۰ متر طول، 
کلنگ زنی بزرگترین خانه بسکتبال در زمینی به مساحت 
۴۰۰۰ هزار متر مربع اشــاره کرد و این دستاوردها نشان 
از تلاش های بی وقفه شــهرداری و شــورای اسلامی شهر 

گلستان در جهت توسعه و آبادانی این شهر دارد.

آغازپروژه
تعریضمیداناصلینصیرشهر

گروه شهرستانها: سرپرست شــهرداری نصیرشهر، 
اســحاق عبدی، از آغاز رسمی پروژه تعریض میدان اصلی 
شــهر خبر داد. به گفته وی، این پــروژه به منظور بهبود 
شرایط ترافیکی و ارتقای کیفیت عبور و مرور در این نقطه 

حساس شهری کلید خورده است.
بــه گــزارش روابــط عمومی شــهرداری و شــورای 
اسلامی نصیرشهر، در مرحله اولیه این پروژه، کارشناسان 
با حضور در محل، اقدام به تعیین مرکز میدان و همچنین 
خط کشی آن در شــعاع ۷.۵ متر مربع کردند. این اقدام 
نخســتین گام در راستای اجرای تعریض میدان به شمار 
می آید و بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده، گام های 
بعــدی نیز در آینده نزدیک آغاز خواهد شــد. عبدی در 
این باره افزود: »هدف از این پروژه، روان ســازی ترافیک 
و ایجاد میدانی مهندسی است که بتواند به تسهیل عبور 
و مرور خودروها کمک کند.« او همچنین تأکید کرد که 
میدان اصلی هر شهر به نوعی معرف فرهنگ و تمدن آن 
منطقه اســت و بنابراین، اجرای پروژه ای زیبا و کارآمد نه 
تنها به نظم بخشی و روان ســازی ترافیک کمک خواهد 
کرد، بلکه به بهبود زیبایی های شهری نیز کمک شایانی 

خواهد نمود.
سرپرســت شهرداری نصیرشــهر در ادامه توضیح داد 
که در فاز نخســت پروژه، قطر میدان به ۱۵ متر افزایش 
خواهد یافت و در عین حال، رینگ آسفالت دور میدان نیز 

در سه لاین به قطر ۱۷.۵ متر احداث می شود. 
ایــن تغییرات به طور قابل توجهی به بهبود شــرایط 
ترافیکــی و کاهش ترافیک در ایــن ناحیه کمک خواهد 
کرد.عبدی در پایان ابراز امیــدواری کرد که با همکاری 
شــهروندان و مســئولان، این پروژه به ســرعت به اتمام 
برســد و نتیجه آن به نفع تمامی ســاکنان و مســافران 
نصیرشهر باشد. اجرای چنین پروژه هایی نه تنها به بهبود 
زیرساخت های شــهری کمک می کند، بلکه نشان دهنده 
توجه و اهتمام شهرداری به نیازهای شهروندان و ارتقای 

کیفیت زندگی در این شهر است.

تردد1500نفرمسافرروزانه
ازمرززمینینوردوز

گروه شهرســتانها - زینب طاهر بکتاش: مدیر 
پایانه مرزی نوردوز گفت: میانگین تردد۱۵۰۰نفر مسافر 
و۴۵۰ دســتگاه کامیون در پایانه مــرزی روزانه صورت 

میگیرد .
 محمد بایبوردی در نشســت خبری با اصحاب رسانه 
اظهــار داشــت: پایانه مرزی نــوردوز تنها مــرز زمینی 
رســمی بین ایران و ارمنستان می باشــد که فعالیت های 
مرزی آن به صورت شــبانه روزی است. وی با بیان اینکه 
مرز نوردوز بسیار استراتژیک و از اهمیت بالایی برخوردار 
اســت، اذعان کرد: این منطقــه دروازه زمینی اتصال به 
اتحادیه اوراسیاست و با کشــوری ۳.۵ میلیون جمعیتی 

هم مرز هستیم. 
مدیر پایانه مرزی نوردوز افزود: این مرز صادرات محور 
است و اکثراً محصولات تولیدی کارخانجات استان از این 
مرز صادر می شــوند و می تواند به رشد اقتصادی منطقه 
کمــک کند. وی افزود: پایانه مرزی نوردوز در ســال ۸۳ 
برای تردد میانگین ۱۲۰ دســتگاه احداث شــده بود، اما 

هم اکنون حجم تردد بیش از چهار برابر شده است.
بایبوردی با اعــلام اینکه پایانه مرزی نوردوز در حوزه 
مسافر و کالا فعالیت می کند، اظهار داشت: با فعال سازی 
این کریدور به سمت اروپا، کالاها در سریع ترین زمان به 

اروپا منتقل شوند. 
وی گفت: این مرز صادرات محور اســت و کالاهایی از 
جمله مصالح ساختمانی، محصولات پتروشیمی و سوخت 
از این مرز صادر می شــوند. وی اعــلام کرد: محصولات 
صادراتی بیشــتر از مبادی بندرعباس و کشورهای حوزه 
خلیج فارس و عراق به کشور ارمنستان ترانزیت می شوند 
و برعکس، کالاهایی از ارمنســتان به کشــورهای حوزه 

خلیج فارس، عراق و حتی روسیه منتقل می گردند. 
مدیــر پایانه مرزی نوردوز در پایــان گفت: این پایانه 
مجهز به سیستم های کنترلی مکانیزه، از جمله ایکس ری 
کامیونــی، خودرویی و چمدانی و همچنین ســگ های 

موادیاب است.

استان تهران

آذربایجان شرقی
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در طول یک دهه گذشــته مجریان 
دولت ها  با جایگزینی  تنگ سرخ،  سد 
هر بار خیزعملیاتــی برای اجرای این 
پروژه برداشــتند اما هر بار با مخالفت 
شدید محیط زیســت، مبنی بر فقدان 
ارزیابی و ملاحظات زیســت محیطی 
روبرو شــدند و اجرای این سد متوقف 

شد. 
مهمترین موارد مخالفــت از بین رفتن 
رویشــگاه و عرصه های جنگلی و همچنین 
سســت بودن سازند زمین و وجود دو گسل 
فعال در جوار آن است که ساخت آن تهدید 

جدی برای مردم شیراز قلمداد می شود. 
یک فعال محیط زیست در آخرین اظهار 
نظــر در خصوص روند احداث این ســد به 
»ایلنا« می گوید: گزارش ارزیابی ســد تنگ 
ســرخ در دفتر ارزیابی محیط زیست منفی 
شد و کارشناسان تشخیص دادند که احداث 
این ســد نبایــد انجام شــود و قطعا طبق 
گزارش ها به دلیل سازندهای زمین شناسی 
تنگ ســرخ به هیچ عنوان استعداد تبدیل 

شدن به سد را ندارد. 
می افزاید: خوشــبختانه  درویش  محمد 
رئیس جدید سازمان حفاظت محیط زیست 
به دلیل اشراف کاملی که بر سد تنگ سرخ 
دارد امکان ندارد به این ســد مجوز ارزیابی 
محیط زیستی بدهد و معتقدم امکان ساخت 

سد تنگ سرخ وجود ندارد. 
این فعال محیط زیســت بــا بیان اینکه 
تشکیلات سستی که از نظر زمین شناسی 
در اطراف ســد تنگ سرخ وجود دارد باعث 
می شــود تا هیچ آبی پشت این سد نماند و 
عنوان می کند: احداث این ســد باعث آب 
ربایی می شود و سرنوشت احداث آن همانند 
سد سیوند است؛ تمام انتظاراتی که همه از 
ســد دارند برآورده نمی شود. وی با اشاره به 
اینکه احداث سد تنگ سرخ باعث می شود 
ســازه های سســت منطقه به شدت آسیب 
پذیر شوند، می گوید: نمایندگان مردم باید 
به منافع دراز مدت مردم شیراز اهمیت داده 
و برای همیشــه جلو راه اندازی ســد تنگ 
ســرخ را بگیرند. درویــش تصریح می کند: 
بی شــک ســاخت یک دریاچه مصنوعی 
به نام سدتنگ ســرخ می تواند قیمت های 

کاذب برای مالکانی ایجاد کند که زمین های 
این منطقه را از پیــش خریداری کرده اند 
و منتظرند تا این زمین هــا را با قیمت بالا 

بفروشند. 
این فعال محیط زیســت بــا بیان اینکه 
تمام متخصصان اعــلام کرده اند که فجایع 
احداث ســد تنگ ســرخ بســیار بیشتر از 
منافع آن است، خاطرنشان می کند: سازند 
زمین شناســی منطقه تنگ سرخ توان نگه 
داشــت آب را ندارد و راه اندازی این ســد 
می تواند فاجعه بار باشد. وی ادامه می دهد: 
خوشــبختانه در دولت جدید مجوز ارزیابی 
محیط زیستی به این سد داده نخواهد شد. 
این فعال محیط زیست در بخشی دیگر 
از ســخنان خود با اشــاره بــه فعالیت های 
معدنی در منطقه بهرام گور می گوید: منطقه 
بهرام گور در اســتان فــارس به عنوان یک 
منطقه فوق العاده راهبردی زیســتگاه یک 
گونه ارزشــمند در کره زمین است و نباید 
اجازه داد این منطقه استراتژیک تحت هیچ 

شرایطی قربانی فعالیت های معدنی شود.
 وی با بیان اینکه طی صحبت هایی که با 
استاندار و مدیران بخش معدن انجام گرفته 

اســت تمام تلاش آنها برای عــدم احداث 
معادن در این منطقه است، تصریح می کند: 
قطعا جامعه محلی و رسانه های محلی باید 
تمام تلاش خود را برای عدم فعالیت معدنی 

در این منطقه به کار گیرند. 
درویش بر لــزوم ایجاد طرح های جذاب 
گردشگری توسط سازمان محیط زیست در 
بهرام گور تاکید می کند و می افزاید: سازمان 
محیط زیست باید اقداماتی انجام دهد که از 
محل تماشای خرامیدن گور خرهای آسیایی 
پول پایداری برای مردم ایجاد شــود و نباید 

به سمت تخریب این بخش رفت. 
وی با بیان اینکه آقای امیری اســتاندار 
جدید فارس متولی اســتانی شــده اســت 
که بیشــترین، جذابتریــن و متنوع ترین 
مناطق طبیعی کشور را دارد، بیان می کند: 
بیشترین تالاب های بین المللی و ثبت شده 
کشــور در فارس هستند و این استان تنوع 

خارق العاده ای در حوزه تاریخی دارد. 
این فعال زیســت محیطی با بیان اینکه 
قطعا استاندار جدید فارس نباید اجازه دهد 
فــارس قربانی فعالیت هــای صنایع آب بر، 
آلاینده و توســعه کشاورزی نابخردانه شود، 

تاکید می کند: اســتاندار جدید فارس باید 
تمام تلاشش را جهت حفظ شیراز به عنوان 
قطب فرهنگی و گردشــگری کشــور انجام 
دهد و از محل ارائــه زیبایی ها خلق پول و 

سرمایه کند. 
درویش با بیان اینکه طبق ســند امنیت 
غذایی کشــور ســالانه باید ۴ میلیارد متر 
مکعــب مصــرف آب کاهــش یابــد، بیان 
می کند: قطعا اســتان فارس به عنوان یکی 
از قطب های کشاورزی باید به سمت کاهش 
مصرف آب کشاورزی گام بردارد و دستگاه 
مسئولی که مسئولیت تنظیم گزارش سند 
را بــر عهده دارد باید بررســی کند و ببیند 
 کدام دســتگاه ها بــه وظایف شــان عمل 

کرده اند. 
وی با بیان اینکه هر مدیر در هر استان که 
خواهان افزایش تولید و افزایش سطح اراضی 
کشاورزی و خواهان افزایش بهره برداری آب 
برای کشــاورزی است در حال تخلف است، 
بیان کــرد: مطابق ســند امنیــت غذایی، 
کشــور باید سالانه ۷ میلیارد مترمکعب آب 
صرفه جویی کند تا از محل این صرفه جویی 

مشکل آب شرب کشور حل شود. 

اقتصادی  امــور  هماهنگی  معاون 
استاندار خراسان جنوبی از حل مشکل 

از  سوخت معادن خراسان جنوبی پس 
۲0 سال خبر داد. 

 مهدی جعفری، در جلســه هماهنگی و 
برنامه ریزی حضور فعال استان در نمایشگاه 
معدن و صنایع معدنی ایران اظهار کرد: هدف 
اصلی از حضور در نمایشــگاه های کشوری و 
بین المللی معرفی تولیدات صنایع و معادن 
خراسان جنوبی است لذا باید بخش خصوصی 
از شرکت در این نمایشگاه ها استقبال کند. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 
خراسان جنوبی گفت: حضور در نمایشگاه ها، 
فرصتی برای معرفی ظرفیت های صنعتی و 
معدنی خراســان جنوبی است. وی با گلایه 
از حضور پیدا نکردن نمایندگان خانه معدن 
و نظام مهندسی معدن استان در این جلسه 
تصریح کرد: برای حضور در این جلســه از 
۶۳ واحد دعوت شــده که تعداد کمی از آنها 

حضور پیدا کرده اند.  جعفــری تاکید کرد: 
مسئولیت های اجتماعی بخش های دولتی و 
خصوصی در خراســان جنوبی باید هدفمند 
شود و این موضوع باید در شورای گفت وگوی 

دولت و بخش خصوصی مطرح شود.
 به گفته وی با پیگیری های انجام شده، 
بعد از ۲۰ سال مشکل سوخت معادن استان 
حل شد.  به گزارش ایسنا، معاون استاندار در 
ادامه متذکر شد: با توجه به اینکه هجدهمین 
نمایشــگاه معدن و صنایع معدنی ایران ۳ تا 
۶ آذر ماه برگزار می شــود، در چند روز باقی 
مانده تا زمان برگزاری این نمایشــگاه باید 
برنامه ریزی مناســبی در این خصوص برای 
حضور فعالان حوزه معدن خراســان جنوبی 

در آن انجام شود. 

مجموع  رسمی از  آمار های  براساس 
5۲۷ هزار هکتار پوشش جنگلی استان 
هزار هکتار  اکنون حدود ۹0  کرمانشاه 

آن مبتلا به بیماری لورانتوس است. 
هر ســال خبر هایی از نابــودی مراتع و 
جنگل ها به دلیل تغییر اقلیم و خشکسالی، 
آتش ســوزی، قطع درختان برای توســعه 
کشــاورزی و تهیه زغال در مجامع رسمی و 
شــبکه های اجتماعی شــنیده می شود، اما 
شــاید مهمتر از این موارد نابودی درختان 
به علت شیوع آفات و بیماری درختی مانند 
»لورانتوس« باشد که مانند سرطان قارچی 
به جــان درختان می افتد و آنها را خشــک 
می کند و همه امید ها را برای رشد دوباره آنها 
از بین می برد. چند سالی است شیوع بیماری 
لورانتــوس بین درختان اســتان های غرب 
کشور شامل کرمانشــاه، ایلام، چهار محال 
بختیاری و لرستان شدت بیشتری گرفته و 
نگرانی های زیادی را بین کارشناسان محیط 
زیست و منابع طبیعی، مسوولان و نهاد ها و 
افراد طبیعت دوســت به وجود آورده است و 
همه اتفاق نظــر دارند که برای مقابله با این 
بیماری به عزم ملی، منطقه ای و مشــارکت 

گسترده مردم نیاز است. 
استان کرمانشــاه ۲ میلیون و ۴۹۹ هزار 
هکتار مســاحت دارد کــه ۷۴ درصد آن را 
عرصه هــای منابع طبیعی بــا بیش از ۵۲۷ 
هزار هکتار جنگل و یک میلیون و ۱۹۲ هزار 

هکتار را نیز مراتع تشکیل داده است. 
همه باید دســت به دست هم بدهند که 
درختان بلــوط از بین نروند چرا که بذر این 
گیاه بیشتر از طریق پرندگان به دیگر نقاط 
جنگلی منتقل می شــود و، چون نمی توان 
پرندگان را کنترل کــرد که از منطقه ای به 
منطقه دیگر پرواز نکننــد و بیماری را رواج 
ندهند بنابراین چاره ای نیست تا کار پاکسازی 
همزمان و به صورت گسترده در تمام مناطق 
آلوده به بیماری صورت یکجا انجام شــود تا 
آن را تا حد زیادی کنترل کرد، زیرا تاکنون 
تنها راه مبارزه با این بیماری قطع شــاخه یا 
تنه درخت بیمار و انهدام فیزیکی آن اســت 
و برای ایــن کار باید عملیــات مکانیکی و 
دستی انجام داد و این پیشگیری را ۲ چندان 
سخت کرده است. به گفته کارشناسان گیاه 
انگلی لورانتوس با چسبیدن روی تنه و ساقه 
درختــان بویژه درختان بلوط، ارژن و ون که 

عمده ویژگی درختان رشته کوه زاگرس است 
سبز می شود و به مانند زآلو برای رشد خود 
مواد معدنی و ریزمغذی بویژه با مصرف آب 
زیاد استرس کم آبی به آنها وارد و درخت را 

خشک می کند. 
رییس اداره جنگل کاری منابع طبیعی و 
آبخیزداری اســتان کرمانشاه گفت: از حدود 
۵۲۰ هزار هکتار جنگل اســتان کرمانشــاه 
حدود ۹۰ هــزار هکتار به بیماری لورانتوس 
مبتلا است. عبدالعلی جلیلیان با بیان اینکه 
تاکنــون برای پاکســازی ۴۰ هــزار هکتار 
جنگل های بیمار اســتان اقدام شــده است 
افزود: در تلاش هستیم با انجام عملیات های 
متعدد دیگر مناطق آلوده را پاکسازی کنیم، 
امــا منابع مالی این حوزه نســبت به حجم 
گسترده شیوع بیماری ناچیز است و این مانع 
روند کار را کُند کرده است. جلیلیان بیشتر 
مناطق آلــوده به بیماری لورانتــوس را در 
شهرستان های گیلانغرب، دالاهو و کرمانشاه 
ذکر کرد و گفت: بیشترین شدت آلودگی در 
جنگل های دالاهو و گیلانغرب است و دیگر 
مناطق آلــوده کمتر از ۱۰، ۱۵ درصد مبتلا 

است. 
وی با بیان اینکه نمی شــود برای کنترل 
بیمــاری لورانتــوس جزیــره ای عمل کرد 
توضیح داد: بــذر این گیاه انگلی با پرندگان 
به دیگر مناطق جنگلی منتقل می شود، چون 
نمی توانیم همه پرندگان را محصور کنیم پس 
باید عملیات پاکسازی به صورت همزمان در 
تمام نقاط آلوده استان، استان های همجوار و 
منطقه انجام شود تا اینکه بتوانیم از گسترس 
ایــن بیماری پیشــگیری کنیــم. جلیلیان 
پاکســازی مناطق آلوده را اولویت اداره کل 
منابع طبیعی استان برشمرد، اما تاکید کرد 
که برای پاکســازی حتما بایــد درخت و یا 
شــاخه های آلوده بریده و امحاء شود و این 
کار ۲ چندان سخت می کند به همین خاطر 
به عزم ملی و اعتبارات نیاز داریم تا سریعتر 

جلوی این بحران طبیعی گرفته شود. 
یک متخصص گیاه پزشکی در اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان کرمانشاه 
نیز به تغییرات اقلیمی در سالیان اخیر اشاره 
کرد و گفت: ضعیف شــدن بنُیه درختان به 
دلیل تغییــرات اقلیمی و خشکســالی های 
متوالی از عوامل مهم گسترش بیماری های 
درختی اســت. مهدی ترابــی ادامه داد: این 

بیماری ها در گذشته ها نیز وجود داشت، اما 
درختان و گیاهان خودشــان با آن مبارزه و 
بر آنها غلبه می کردنــد در حالی که در این 
سال ها این بیماری ها بیشتر غالب می شوند 
و درختان از بین می روند، مطمئنا بنیه آنها 
ضعیف شده که نمی توانند با بیماری ها مقابله 

کنند و آفات شیوع پیدا کرده اند. 
وی همچنین رفتار بشــر بــا طبیعت را 
نیز از عوامل مهم شــیوع بیمار های جنگلی 
عنوان کرد و گفت: به فرض مثال وقتی یکی 
از پرندگان شــکارچی در بالای هرم غذایی 
پرندگان با اقدام های انسان منقرض یا کمیاب 
می شود راه برای ازدیاد پرندگانی که از گیاه 
انگلی لورانتوس تغذیه می کنند باز می شود 
و از این راه بیماری بیش از گذشــته منتقل 
و گســترش می یابد و درختــان نمی توانند 
مکــرر با آنها مبارزه کننــد و بیماری پیروز 
می شود. ترابی نیز تاکید کرد: برای مقابله با 
این بیماری ها باید اول رفتار انسان با طبیعت 
را به لحاظ علمی بررسی و درست شود و بعد 
اینکــه اعتبارات کافی برای مقابله فیزیکی و 
مکانیکی با بیماری لورانتوس در سطح وسیع 
چند استان به صورت همزمان لحاظ شود تا 

بتوانیم این بیماری را کنترل کنیم. 
به گــزارش ایرنا، مدیرگــروه مردم نهاد 
بلوط دالاهو گفــت: بیماری لورانتوس حتی 
از آتش ســوزی هم بدتر است، زیرا در مهار 
آتش ممکن است ریشه درختان سالم بمانند 
و دوباره رشــد کنند، اما بیماری لورانتوس 
درخت و ریشه را با هم خشک می کند. رعنا 
حسینی افزود: این احساس خطر باعث شده 
گروه مردم نهاد بلوط شهرستان دالاهو برای 
نجات درختان بلوط این شهرســتان از سال 
۹۶ تشکیل شود و تاکنون موفق شده بیش 
از ۱۵۰ هزار نهال درخت بلوط را در جنگل ها 

بــکارد و حدود ۲۰۰ هکتــار از جنگل های 
دالاهــو را که بیشــترین ابتلا بــه بیماری 
لورانتوس دارند را پاک ســازی کند. وی در 
ادامه با اشــاره به عشــق اعضای گروه بلوط 
دالاهو به طبیعت گفت: فقط بیش از ۸۰ زن 
روستایی در روستا های دالاهو قسمت سرپل 
ذهاب، اسلام آبادغرب و گیلانغرب دانه های 
بلوط را در منزل در گلدان کاشت می کنند تا 

جوانان آن را به جنگل ببرند و بکارند.
 این کارمند بازنشســته اداره کل میراث 
فرهنگی و گردشــگری اســتان کرمانشاه از 
مهمترین عوامل نجات جنگل ها و طبیعت را 
فرهنگسازی از سن کودکی دانست و افزود: 
در این گروه ســعی کردیم بخــش ویژه ای 
برای فعالیــت بچه ها و نوجوانان مانند رفتن 
به طبیعت به منظور جمــع آوری دانه های 
بلوط و دیگر درختــان در نظر بگیریم، آنها 
را در کاشــت نهال ها مشــارکت دهیم و با 
دست خودشــان درخت بکارند، از طبیعت 
لذت ببرند و مطمئنیم وقتی بزرگ شدند در 
هرجایی درختی و یا گلی ببیند یاد کار های 
خودشــان می افتند و بــرای آن ارزش قائل 
می شوند و به این ترتیب از جنگل و طبیعت 

محافظت خواهند کرد. 
حسینی با قدردانی از برنامه های اداره کل 
منابع طبیعی استان کرمانشاه به لحاظ ارایه 
آموزش هایی به گروه های مردم نهاد در رابطه 
با کاشــت درختان و گیاهان دارویی و نحوه 
مراقبت از مراتــع و جنگل ها گفت: با ایجاد 
مکانســیم های ابتکاری و انگیزشی می توان 
مشارکت بیشتری از مردم را جلب و و برای 
نجات جنگل ها اقدام کرد. وی همچنین در 
پایــان از همه اعضای این گــروه که با جان 
و دل عشــق و علاقه برای نجات جنگل های 

بلوط پای کار آمده اند قدردانی کرد. 
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